
 

 

KRÁTKÉ ZPRÁVY 
 

Od začátku měsíce dubna působí v našem děkanství další pastorační asistentka. Je 
to paní Jitka Muchová z Vážan. Její základní zaměření je pastorace rodin, snoubenců 
a katecheze dětí a mládeže. Na dalších pastoračních projektech spolupracuje 
s ostatními pracovníky v děkanství.  
 
Právě dnes, 7. května, probíhá ve farnosti Boskovice první svaté přijímání školních 
dětí. K přijímání svátosti jich přistupuje dvacet. Prosíme, abyste je provázeli svými 
modlitbami i v dalším čase. 
 
8. května jste zváni na pouť našeho děkanství do Vřesic.  

• Tato pouť bude ke cti blahoslaveného Engelmara Unzeitiga. 

• Pro ty, kteří chtějí jet autobusem: odjezd autobusu z Boskovic (parkoviště 
na Růžovém náměstí) ve 13.00; odjezd autobusu ze Svitávky (autobusová 
zastávka na náměstí) ve 13.15.  

• Pro ty, kteří chtějí putovat pěšky: sraz je v 9.00 v Boskovicích u kostela 
(půjde se přes Mladkov, Svitávku, Sebranice ...). Zpět je možno jet 
autobusem, který dorazí s dalšími poutníky. 

 
 
 

ZPRAVODAJ 
PRO ŘÍMSKOKATOLICKÉ FARNOSTI  
BOSKOVICE A SVITÁVKA 
Číslo 2 ročník 21–2023   Vyšlo 7. 5. 2023 

 

TAHLE ZEMĚ (CÍRKEV) NENÍ PRO NÁVŠTĚVNÍKY 
V druhé polovině čtvrtého století se na krátkou dobu ujímá vlády nad Římskou říší 
Flavius Claudius Julianus, nám známý také jako Julián Odpadlík. Z jeho životopisu je 
patrná velká snaha o odstranění veškerých stop křesťanství ze svého života. Snažil 
se však o nemožné. Ten, kdo jednou přijal křest, je křesťanem navždy.  
   Křesťanem se nemůže nikdo stát „na zkoušku“. Tak jako není možné se narodit 
„na zkoušku“. Je to definitivní krok, kterým za sebou člověk pálí veškeré mosty. Není 
od věci si připomenout, že křest je představován jako smrt starého způsobu života 
a zrození pro život nový. 
   A přesto to mnozí tak neberou! Chovají se, jako by chtěli jít do církve jen 
na návštěvu. A pokud se jim tam bude líbit, tak zůstanou, pokud ne, tak se vrátí 
nebo půjdou jinam. Je třeba důrazně připomenout, že církev není pro návštěvníky.  
   Chápu, že v dnešní době, kdy společnost přijala jako standard i takové zcestnosti 
jako třeba „manželství na zkoušku“, je těžké pochopit tuto pravdu. Je však také 
dobré vědět, že Kristus nikoho k následování nenutí. On pouze zve, protože 
miluje. Ale pozor! Jeho láska je žárlivá; on se o naši lásku s nikým dělit 
nehodlá! 

 
P. Miroslav Šudoma  
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13. května proběhne na poutním místě Žarošice diecézní setkání mládeže 
s o. biskupem Pavlem. Toto setkání částečně připravuje tým pracovníků našeho 
děkanství pod vedením P. Petra Košuliče, který je v našem děkanství ustanoven jako 
kaplan pro mládež. 
 
Na 20. května připravil náš děkanský pastorační tým setkání mládeže našeho 
děkanství „Farnosti bez hranic“. Toto setkání tradičně probíhá v Kunštátu na Moravě, 
kde jsou pro tuto sportovně-duchovní aktivitu nejlepší podmínky. 
 
27. května bude farní pouť do Křtin.  

• Pro ty, kteří chtějí jít pěšky: sraz v 7.00 v Boskovicích u kapličky na Bělé, je 
to asi 32 km, jde se za každého počasí, návrat autobusem. 

• Pro ty, kteří chtějí jet autobusem: autobus odjíždí v 16.30 z parkoviště 
na Růžovém náměstí v Boskovicích. 

• Mše svatá ve Křtinách začíná v 18.00. 
 
3. června je farní pouť do Sloupu. 

• Pro ty, kteří chtějí jít pěšky: sraz v 7.00 v Boskovicích u kostela. 

• Pro ty, kteří chtějí jet autobusem: autobus odjíždí v 10.00 z parkoviště 
na Růžovém náměstí v Boskovicích. 

• Mše svatá ve Sloupu začíná v 11.00. 

• Po návratu ze Sloupu jste zváni ke společnému posezení s občerstvením 
na farním dvoře v Boskovicích. 

 
V naší farnosti právě pobíhá příprava na přijetí svátosti biřmování. Slavnost 
samotného udílení svátosti biřmování bude 15. října v 9.30 v Boskovicích. 
 
Během měsíce května budou v našich farnostech ustanoveni další mimořádní 
služebníci oltáře – ti, kteří budou pověřeni podáváním svatého přijímání 
při bohoslužbách a roznášením svatého přijímání nemocným. 

 

SPOLEČNÉ UDÍLENÍ SVÁTOSTI POMAZÁNÍ NEMOCNÝCH 
 

V Boskovicích:  v pondělí 12. června při mši svaté v 18.00 
Ve Svitávce: v neděli 18. června při mši svaté v 10.30 

 

Tuto svátost mohou přijmout všichni vážně nemocní, 
nebo lidé pokročilého věku 

(v tomto případě by ji neměli přijímat vícekrát za rok). 
 

Na přijetí svátosti pomazání nemocných je vhodné se připravit přijetím svátosti smíření. 
 

P. Miroslav Šudoma 
 

Více informací na: 
https://www.farnost-boskovice.cz/ 
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OHLÉDNUTÍ ZA ČASEM MINULÝM 
 

Materiální záležitosti 
 

FARNOST BOSKOVICE – ROK 2022 FINANČNÍ PŘEHLED v Kč  
Příjmy 2020 2021 2022 

Sbírky a příjmy za církevní úkony    913 331,00 1 547 365,00 1 714 411,00 

Přijaté dary    182 200,00    152 555,00    406 200,00 

Dotace      87 000,00    150 000,00      50 000,00 

Ostatní příjmy       63 248,05      27 719,97    106 363,24 

Nájemné      81 798,00    515 632,00    627 392,00 

Prodej majetku    200 000,00    281 884,92               0,00 

Náhrada škody               0,00               0,00               0,00 

Příjmy celkem 1 527 577,05 2 675 156,89 2 904 366,24 

    

Výdaje     

Daně        3 532,00       40 512,00        5 354,00 

Opravy     493 328,26     163 967,50      98 386,30 

Odeslané sbírky a dary    150 298,00     356 006,00    376 282,00 

Nákup dlouhodobého majetku    237 787,00  8 850 820,14               0,00 

Ostatní výdaje     375 313,55     484 956,91    484 244,57 

Výdaje celkem 1 260 258,81  9 896 262,55    964 266,87 

Rozdíl příjmů a výdajů    267 318,24 -7 221 105,66 1 940 099,37 

Odeslané sbírky a příspěvky diecézi 

 2020 2021 2022 

Sbírka na bohoslovce          33 745          31 372          28 459 

Sbírka na misie                   0          58 806          42 758 

Sbírka na charitativní účely                   0          26 210          30 491 

Sbírka „Svatopetrský haléř“          38 302          23 527          32 573 

Příjmy za církevní úkony a činnosti          12 000                   0                   0 

Příspěvek na diecézi – fond PULS          58 931          22 717                   0 

Sbírka na repatriaci uprchlíků            7 320          33 674          37 231 

Sbírka na setkání mládeže                   0                   0          30 647 

Pomoc po tornádu                   0        159 700                   0 

Křesťanská média                   0                   0          46 505 

Pomoc Ukrajině                   0                   0        127 618 

Celkem odvedeno        150 298        356 006        376 282 
 

Konkrétní viditelné změny 
 

V Boskovicích probíhaly běžné údržbové práce. 
Na faře ve Svitávce byla  

• dokončena rekonstrukce farního sálu v prvním patře fary  

• byla zařízena farní kuchyň v prvním patře 

• napojena dešťová kanalizace fary. 
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   Na tomto místě chci poděkovat vám všem, kteří naše farnosti podporujete 
po ekonomické stránce. Moje zvláštní poděkování patří vám, kteří farnost a biskupství 
podporujete prostřednictvím fondu PULS. 
   Také chci poděkovat vám, kteří jste se na výše zmíněních činnostech podíleli svou 
radou, pomocí i jinou podporou. Nejmenuji nikoho, abych na někoho nezapomněl.  

 
 

FARNOST SVITÁVKA – ROK 2022 FINANČNÍ PŘEHLED V KČ  
Příjmy 2020 2021 2022 

Sbírky a příjmy za církevní úkony   129 634,00   235 967,00     208 819,00 

Ostatní příjmy              8,89     11 001,08       11 011,00 

Nájemné       1 300,00       1 300,00     275 712,00 

Příjmy celkem   130 942,89   248 268,08     495 542,00 

    

Výdaje    

Daně         490,00         490,00            490,00 

Opravy     83 932,75    35 835,53     140 306,00 

Odeslané sbírky a dary    46 544,00    73 088,00       53 025,00 

Ostatní výdaje    86 697,53    33 192,24     212 518,74 

Nákup dlouhodobého majetku             0,00             0,00                0,00 

Výdaje celkem   217 664,28  142 605,77     406 339,74 

Rozdíl příjmů a výdajů   -86 721,39  105 662,31       89 202,26 

Odeslané sbírky a příspěvky diecézi 

 2020 2021 2022 

Sbírka na bohoslovce          3 977          5 058             6 597 

Sbírka na misie                 0        11 012             7 893 

Sbírka na charitativní účely                 0          5 071             3 791 

Sbírka „Svatopetrský haléř“          3 922          3 400             5 671 

Příspěvek na diecézi + fond PULS        37 525        18 215                    0 

Sbírka na repatriaci uprchlíků          1 120          3 205             6 000 

Sbírka na setkání mládeže                 0                 0             3 759 

Pomoc po tornádu                 0        27 127                    0 

Křesťanská média                 0                 0             5 447 

Pomoc Ukrajině                 0                 0           13 867 

Celkem odvedeno        46 544        73 088           53 025 

 
P. Miroslav Šudoma 

 
 

VÝZDOBA DO KOSTELA 
 

Máte-li na vaší zahrádce přebytky květin, které chcete darovat na výzdobu kostela, 
můžete je nabídnout a předem se telefonicky domluvit s paní Lenkou Pohlovou, mobilní 
telefon – 724 166 768.  

S díky Marie Zvěřinová 
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BATŮŽKOVÝ PROJEKT MARY’S MEALS 
 

Batůžkový projekt pro děti z africké Malawi stále pokračuje. Je to dlouhodobý projekt, 
do kterého může přispět kdokoli a kdykoli. Ať už batůžkem vybaveným potřebnými 
pomůckami pro děti nebo také přispět finančně na stravu ve škole. Více podrobných 
informací můžete najít na webových stránkách www.batuzkovyprojekt.cz nebo se 
můžete obrátit přímo na mě – ráda vám k tomu povím víc. 
   V měsíci dubnu jsem odvezla 13 naplněných batůžků do meziskladu do Svitávky 
k Františkovi Plačkovi, který batůžky pošle dál do centrálního skladu, kde se 
překontrolují a putují na dlouhou cestu do Malawi. Tam pak dělají velikou radost 
a službu dětem v místní škole. 
   Je to již podruhé, co jsem vezla batůžky do Svitávky za tu dobu, kdy jsem se připojila 
k dobrovolníkům Mary’s meals. Minule jich bylo dokonce krásných 21 kousků! Všem 
dětem a jejich rodičům moc děkuji za přispění do tohoto projektu a budu moc ráda, 
když se zapojíte i nadále. 
   Batůžky je možné přinést i jen z části naplněné nebo naopak jen s věcmi potřebnými 
do batůžku. Všechno pak doma s dcerkami kontroluji a kompletuji a teprve potom 
posílám dál. Batůžky můžete donést přímo ke mně domů nebo je nechat na faře Lence 
Pohlové nebo také v Mateřském centru ve školičce. 
   Přímo z centrály organizace nám byl zaslán děkovný dopis, který si můžete přečíst 
na nástěnce v kostele. 
   Budu se těšit na další batůžky, protože udělají radost dětem, které to potřebují. 

 
Tereza Kolářová, tereza-kolarova@seznam.cz 

 

SBĚR ŠATSTVA, OBUVI, DOMÁCÍCH POTŘEB, … 
 

Klub aktivních seniorů Boskovice a Občanské sdružení Diakonie Broumov vyhlašují 
sbírku použitého ošacení – letní a zimní oblečení, lůžkoviny, ručníky, utěrky, látky (ne 
menší než 1 m), domácí potřeby, péřové a vatové přikrývky, polštáře, deky, obuv, 
hračky. 
   Prosíme, aby bylo vše čisté a nepoškozené. Nemůžeme brát nábytek, matrace 
a koberce. Věci prosím zabalte do igelitových pytlů nebo krabic. Sbírka se uskuteční 
v pondělí 15.  a v úterý 16. května od 14.30 do 17.00 na farním dvoře v Boskovicích. 
   Děkujeme za Vaši pomoc a drobný příspěvek na dopravu. 

 
Za KLAS Marie Sedláková 

 

SETKÁNÍ KLASu S JAKUBÁČKEM 
 

Klub aktivních seniorů zve přátele na setkání, které se uskuteční  
ve středu 31. května v 16.00 ve farní kavárně. 

Přijde mezi nás dětský pěvecký sbor JAKUBÁČEK a potěší nás svým vystoupením. 
Velice se těšíme na Vaši návštěvu. 

 
Za KLAS Marie Sedláková 
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Z FARNÍ KNIHOVNY 
 
 

Bruno Ferrero: ZDRÁVAS MARIA 
Bruno Ferrero, (nar. 1946), italský salesián. 
Knížka nabízí text modlitby Zdrávas Maria s krátkými příběhy, které dětem přiblíží jak 
obsah této krásné modlitby, tak i láskyplnou přítomnost Panny Marie v našich životech. 
Bohaté barevné ilustrace jsou dílem slovenského ilustrátora Juraje Martišky (nar. 
1969). Knížka je určena především dětem předškolního a mladšího školního věku, 
potěší však každého čtenáře. 
 

Vydalo Karmelitánské nakladatelství v roce 2022 
 
Marek Orko Vácha, Klára Mandausová: DOBRO A ZLO 21. STOLETÍ: O krizi, víře, 
pomoci, síle a laskavosti 
Pandemie, válka na Ukrajině přinesly do našich životů dosud neznámou dávku obav 
a nejistoty. Jak zvládat mezní situace a co za poučení si z nich odnést? Proč je 
v dnešním světě důležitá víra a jak může pomáhat jednotlivci i společnosti? Jak člověka 
formuje násilí, strach, nemoc a vyhrocené situace? Nejen na tyto otázky hledá kněz, 
biolog a lékařský etik M. O. Vácha odpovědi a vnáší světlo do temných zákoutí nelehké 
doby v rozhovoru s novinářkou, spisovatelkou a literární redaktorkou Mladé fronty 
Klárou Mandausovou.  
 

Vydalo nakladatelství Mladá fronta v roce 2022 
 
Petr Karas: DVANÁCT PŘÍBĚHŮ 
Autor, kněz a v současné době farář v Dolních Bojanovicích nabízí sérii příběhů 
ze svého života, z cest i momentky z farnosti. Každý z napínavých příběhů nenápadně 
přechází v duchovní zamyšlení. 
 

Vydalo nakladatelství Pavel Nebojsa – Doron v roce 2021  
 
Vojtěch Cikrle: EUCHARISTIE 
Rozjímání nad jádrem a středem života církve a její bohoslužby. Slova spolu 
s krásnými fotografiemi nám mohou pomoci oživit náš vztah se svátostným Ježíšem. 
 

Vydalo Karmelitánské nakladatelství v roce 2007  
 

Připravila Marie Zvěřinová  
 
 

 

Zaujalo nás 

v KT: 

Pochybnost není nepřítelkyní víry, nýbrž její ochránkyní. Chrání nás 
před lehkověrností, před ukvapeným podlehnutím různým nárokům 
na platnost či příslibům. Před přejímáním neověřených tvrzení, před 
záměnou špatných argumentů za dobré. A před příliš rázným 
vystupováním a přehnanou sebejistotou, neboť mě učí, že se za tím 
nezřídka skrývá nejistota, ne-li dokonce prázdno. 
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Z KALENDÁŘE FARNOSTÍ – 2023 

  7. 5. První svaté přijímání školních dětí v Boskovicích 

  8. 5. Vřesice – děkanská pouť 

13. 5. Diecézní setkání mládeže s o. biskupem v Žarošicích 

18. 5. Slavnost Nanebevstoupení Páně – Boskovice 7.00 a 18.00, Svitávka 16.30 

20. 5. Děkanské setkání mládeže – „Farnosti bez hranic“ – Kunštát 

27. 5. Farní pouť do Křtin 

28. 5. Slavnost Seslání Ducha svatého 

28. 5. Pouť ve Skalici nad Svitavou – 11.00 

  3. 6. Farní pouť do Sloupu 

 4. 6. Slavnost Nejsvětější Trojice 

 8. 6. Slavnost Těla a Krve Páně – Boskovice 7.00 a 18.00, Svitávka 16.30 

 16. 6. Slavnost Nejsvětějšího Srdce Ježíšova – Boskovice 18.00, Svitávka 16.30 

 24. 6. Slavnost narození svatého Jana Křtitele 

 25. 6. Pouť ve Svitávce  

 29. 6. Slavnost svatého Petra a Pavla – Boskovice 7.00 a 18.00, Svitávka 16.30 

5. 7. Slavnost svatého Cyrila a Metoděje – Boskovice 7.00 a 9.30 

5. 7. Poutní slavnost v Chrudichromech – 18.00 

 30. 7. Pouť v Boskovicích  

 13. 8. Pouť ve Lhotě Rapotině – 11.00 

 15. 8. Slavnost Nanebevzetí Panny Marie – Boskovice 18.00, Svitávka 16.30 

 20. 8. Pouť ve Vratíkově – 11.00 

 26. 8. 5. ročník fotbalového turnaje – BOSCO CUP 2023 

 17. 9. Farní den v Boskovicích 

 28. 9. Slavnost svatého Václava – Boskovice 7.00 a 9.30, Svitávka 8.00 

15. 10. Biřmování v Boskovicích v 9.30 

 29.10. Výročí zasvěcení kostela ve Svitávce 

 1.11. Slavnost Všech svatých – Boskovice 18.00, Svitávka 16.30 

 2.11. 
Vzpomínka na všechny věrné zemřelé – Boskovice 7.00 a 18.00, Svitávka 
16.30 

 5.11. Dušičkové pobožnosti na hřbitovech – Boskovice 14.30, Svitávka 15.00 

 7.11. Slavnost Výročí posvěcení kostela v Boskovicích 18.00 

25. 11. Děkanské setkání mládeže 

26.11. Slavnost Ježíše Krista Krále 
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BUDE NÁM DVACET A CHCEME TO S VÁMI OSLAVIT 
 

První zmínky o ženském katolickém hnutí v Boskovicích nacházíme již v roce 1927 
v účetních knihách Svornosti. Kronika boskovické farnosti z roku 1938 uvádí, že „Svaz 
katolických žen a dívek v Boskovicích připravil pro své členky a příznivce ve dnech 
14.-18. března duchovní cvičení v kapli zámecké. Vedl je P. Jan Pertlíček. Účast byla 
značná, takže kaple byla zcela naplněná.“ 
   Křesťanské ženy se dále dle možností setkávaly, v červnu 1998 zahájil činnost Klub 
křesťanských žen v Boskovicích, předchůdce naší dnešní UKŽ. Prvními členkami byly 
Jarmila Stloukalová, Jitka Těžká (pověřená vedením klubu), Marie Páralová, Eliška 
Klíčová, Marie Jakubů, Růžena Různarová a Františka Ležáková, časem se připojovaly 
další. 
   18. 8. 2003 se konala ustavující schůze Unie katolických žen. Počet členek 
v průběhu let různě kolísal také v souvislosti se slučováním se a oddělováním od žen 
organizovaných v KLASu. Nyní je nás 22, ale roky jsou znát a některé ze sester již 
odešly na věčnost nebo jsou vážně nemocné a podporují nás tak zejména duchovně 
svými modlitbami.    
   Kromě péče o drobné sakrální stavby v Boskovicích, kterou UKŽ svou činnost 
započala, je cílem našeho snažení podílet se na životě farních společenství, 
podporovat církev v jejím úsilí o pozvednutí mravnosti, upevnění rodiny a ochranu práv 
člověka od jeho početí do okamžiku smrti, účastnit se charitativních akcí a organizovat 
pomoc potřebným ve svém okolí. V současnosti pravidelně navštěvujeme klienty 
Domova pro seniory na Sadové s krátkým duchovním programem a písničkami, 
pomáháme při mši svaté v kapličce tohoto Domova, organizujeme poutní zájezdy, 
besedy, finanční sbírky, pleteme deky pro potřebné, podporujeme řadu charitativních 
projektů. 
   Srdečně vás zveme v úterý 16. května k oslavě 20. výročí založení našeho 
společenství, kterou zahájíme v 18.00 mší svatou v našem kostele, a pokračování bude 
na faře při povídání s překvapením u čaje a zákusku. 
   Těšíme se na setkání. 

 
Za Unii katolických žen Eva Novotná 

 
 

 
 

Zaujalo nás 

v KT: 

Dialog se často zaměňuje za něco velmi odlišného: za horečnou 
výměnu názorů na sociálních sítích, založenou často na informacích 
z médií, které nejsou vždy spolehlivé. Tyto výměny jsou pouhými 
paralelně probíhajícími monology, které možná přitahují pozornost 
svým ostrým agresivním tónem. Monology však nikoho nezavazují, 
a jejich obsah je často sebestředný a rozporuplný. Převládá zvyk 
rychle protivníka zdiskreditovat a zahrnout ho ponižujícími urážkami, 
místo aby se s ním člověk setkal v otevřeném a uctivém dialogu 
s cílem dostáhnout shody na hlubší rovině. Nejhorší je, že tento duch 
řeči, běžný v mediálním prostředí politických kampaní, se rozšířil 
natolik, že ho užívají všichni v běžném denním styku. 
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AHOJ DĚTI! 
 

Jak jistě víte, tak slavíme Velikonoce, pro nás křesťany nejdůležitější svátek. Ale 
co nám Velikonoce vlastně říkají? 
Velikonoce, jak je my slavíme, s sebou nesou poselství, které lidé možná úplně 
běžně neznají, protože o něm buď neslyšeli, nebo mu nerozumí. Ale co my? 
Známe toto poselství? Nebo ho zkusíme vyluštit z následující šifry☺? 
 
Na první pohled to vypadá jako jedna velká nesrozumitelná řada písmen. Když ale 
postupně přečteš písmena, která následují po znaku, který se v řadě opakuje 
nejčastěji, zjistíš, jaké poselství Velikonoce nesou! 
 
XJPVXENXŽČXÍAŮXŠLTNXVHJGXSPQEXTOÁŠXAJXLXZNRWXMÁIVXREŠXTĚOI

XVYNMXÝOPXCHEIJXAZÉXŽAFJXIOEŽXJKXEQURX!VLH 
 
Řešení: …………………………………………………………………………………….. 
 
Ale to není vše! Ještě máme pro Vás připravenou doplňovačku o symbolu Velikonoc – 
velikonoční svíci. Také si můžete vybarvit obrázek tak, aby vypadal jako skutečná 
svíce. Nezapomeňte na písmena a správné barvy☺. 
 
Známým velikonočním symbolem je svíce, která se 
jmenuje _________. Ukazuje nám Ježíšovo vítezství 
nad smrtí. Je velká a je vyrobena ze __________ 
_______. Kněz ji žehná při velikonoční vigilii. Vidíme 
na ní několik symbolů. Uprostřed je _____ jako 
symbol Ježíšovy smrti a u něj jsou znaky _____ 
a _______ – první a poslední písmeno řecké 
abecedy. Do kříže se vsazuje pět zrn _________ jako 
znamení pěti Ježíšových ______. Na svíci bývá také 
letopočet – letos na něm vidíme číslo _______. 
Na začátku vigilie s rozsvícenou svící v temném 
kostele kněz nebo jáhen zpívá třikrát slova: 
_______________. Tato svíce v době velikonoční 
hoří při každé ______________ a po zbytek roku 
při ________ a při __________.  
 
Nápověda: alfa; pohřbu; Světlo Kristovo; včelího 
vosku; ran; bohoslužbě; paškál; omega; kříž; kadidla; 
křtu; 2023 
 
 

 
 

 
 

Ať se Vám daří a přejeme požehnanou dobu velikonoční☺!!! 
Anežka a Míša 
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REKVIZICE ZVONŮ VE VÁLKÁCH – 3. část 
 

…pokračování z minulého čísla… 
 

ODEVZDÁVÁNÍ ZVONŮ VE 2. SVĚTOVÉ VÁLCE V LETECH 1941–1942 
 

Zvon č. 5 
Spodní průměr 44 cm. Výška 34 cm. Váha neuvedena. Tón neuveden. Využití: 
vyzvánění na mši. 
Nápis: Sancta Maria et Donate, orate pro nobis! 
Umístění: ve vížce. Vyroben roku 1777. 
Zvon byl při rekvizici zvonů v letech 1915–1917 ponechán pro stáří. 
Zvon č. 6 
Spodní průměr 37 cm. Výška 30 cm. Váha neuvedena. Tón neuveden. Využití: 
vyzvánění Sanctus. 
Bez nápisu. 
Umístění: ve vížce. Vyroben roku 1784 (1821). 

 

 
 

   Firma Ing. Karel Mackerle a Ing. architekt Jaroslav Mackerle z Jevíčka prováděla 
svěšení zvonů z boskovického kostela 19. a 20. března 1942. Jaroslav Mackerle ve své 
nevydané publikaci „Historie zvonová“ popisuje průběh této akce na straně 55–66: 
19. března 
S vozem dojeli do Boskovic velice pozdě a tím nás zdrželi v práci. Přijeli až ve ¼ na 10 
hodinu. Zatím jsme chystali trámy a pomocné dřevo. Je zde vysoká věž, 32 m 
po okenice a zvony jsou velice těžké. Největší zvon vážil 2044 kg. Ve vazbě byl jeden 
trám volný a ten jsme užili jako krakovec pro spuštění (trám, na který se při spouštění 



Zpravodaj                                                                                                       7. 5. 2023  

 

- 11 - 

 

 

zavěsil zvon). Než jsme všechno připravili, bylo zatím poledne. Odpoledne se jen 
montovalo. Je zde elektrické zařízení pro vyzvánění, musí se odmontovat 
elektromotory, kola pro pohon, a to trvá, než se vše odmontuje. Nejprve chystáme 
menší zvon, abychom si uvolnili místo pro větší. Má 1 179 kg. Za odpoledne jsme jej 
spustili jen na líhy (fošny – trámky, po kterých byl zvon posouván) a dopravili do okna. 
Zatím byl večer a jeli jsme domů, aniž bylo po nás vidět nějakou práci. 
Zvonová stolice je z dubového dřeva a podobné konstrukce jako v Borotíně. Má místo 
jen pro 3 zvony. Umíráček visí vedle stolice v okenici.  
Zůstal zde jen starý zvon z roku 1803. Spodní průměr má 110 cm, výšku 77 cm. 
Na čepici měl nápis: + SVB PRAESIDIO PASTORALI*DOM|: CAROLI NEPOM: 
HITSCHMAN DECANI ET PAROCHI LOCI -   
Na spodním okraji: + GEGOSSEN VON CLEMENS STECHER IN BRINN A-O* 
MDCCCIII. – 
Na plášti reliéfy svatých. 
Zvony, které se odevzdávají, jsou z roku 1926. Větší má nápis na čepici R. Manoušek 
a spol. Brno L.P. 1926, na plášti (je) reliéf sv. Jakuba proti zvonu neúměrně malý 
a na plášti též nápis: SV. JAKUBE ORODUJ ZA NÁS. 
Druhý zvon má na čepici nápis: R. Manoušek a spol. Brno L.P. 1926. Na plášti nápis: 
ZDRÁVAS MARIA. Na spodním okraji: CO VÁLKA VZALA, LÁSKA ZNOVU 
ZBUDOVALA. 
Jsou to jen sériové výrobky. Žádné umění, architektura, nic než fabrika. 
V sanktusové věžičce jsou dva zvonky, z nichž jeden se odevzdává. Starší zvonek má 
pěkně vyřezávanou hlavu a ozdobné kutí železnými svorami. Spodní průměr má 
44,5 cm, výška 36 cm. Na čepici má nápis: SANCTA MARIA ET S: DONATE ORATE 
PRO NOBIS. Na plášti reliéfy biskupů, na spodním okraji nápis: P LIBORIVS MARTINU 
IN BRINN 1777.  Zvonek zůstal. 
Druhý zvon má průměr 38 cm a výšku 29 cm, na čepici nápis není, na plášti reliéf 
sv. Jiří a na dolním okraji nápis: PER LEOPOLDVM FRANC: STANKE OLOMVCII 
ANNO 1827. Tento zvonek se odevzdával. 
Druhá skupina zatím ráno sdělávala zvonky v Sudicích a ve Vážanech, kde se sdělával 
zvon 40 kg těžký, kde byl z r. 1920 těžký 40 kg se odevzdával.“ 
 

Z archivů a kronik zpracovala Marie Wetterová 
…pokračování příště… 

 

BRIGÁDA ANEB DŘI JAKO BULHAR 
 

V sobotu 20. května vyráží autem skupina dobrovolníků na týden na pomoc Cvrčkovi 
do Bulharska. Stále jsou ještě 3 místa volná. 
   Já sám nejsem moc manuálně zručný, ale byl jsem ubezpečen, že pod dozorem 
zkušených mistrů se tento nedostatek výchovy z dětství dá jistě během týdne rychle 
napravit. A tak tímto srdečně zvu další 3 odvážlivce k vykročení z jejich komfortní zóny. 
Cvrčkem jsem byl ubezpečen, že je tam práce jak na kostele, takže se nudit rozhodně 
nebudete, a volné chvilky budou proloženy modlitbou. 
   Hlaste se do 13. května na telefonním čísle +420 605 824 028. 

Lukáš Kunčar 
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PÍSNIČKÁŘ PAVEL HELAN NA BOSCOCUPU 2023 
 

Do 5. ročníku Boscocupu sice zbývají ještě 4 měsíce, ale už teď se nám podařilo 
domluvit účast písničkáře Pavla Helana. Na jeho koncertu jsem byl už dvakrát 
a pokaždé jsem odcházel veselý a příjemně naladěný. Vy, kteří ho neznáte, si ho 
můžete najít na www.youtube.com a jeden nebo dva songy (písničky) 
si poslechnout. Třeba Vás chytne za srdce a rozhodnete se tento rok Boscocup 
navštívit nebo přijdete jen na tento koncert. 
  Písně si Pavel Helan převážně skládá sám, některé ve spolupráci s Michalem 
Černíkem. Optimismus, humor a láska k Bohu jsou pro jeho písně typické. 
   Koncert proběhne na závěr akce, přibližně kolem 17. hodiny. 

 
Lukáš Kunčar 

 
 

ROZHOVOR 
 

Naše děkanství se v minulém měsíci rozrostlo o novou pastorační asistentku. 
K paní Lence Pohlové se v dubnu připojila paní Jitka Muchová, kterou jsem 
požádal o krátký rozhovor. 
 
V dubnu jste byla ustanovena do funkce pastorační asistentky pro boskovické 
děkanství. Jaká bude náplň vaší práce? 
Náplní mé práce bude to, co jsem dělala doteď, jen se to nyní posunulo dál. 
Abych to konkretizovala – s manželem připravujeme v děkanství snoubence 
na manželství, máme pro biřmovance blok povídání o lásce, vztazích, chození, 
bioetice, dále nabízíme kurzy Přirozeného plánování rodičovství, učím náboženství, 
spolupracuji na projektu Vstupy do škol, … Je to rozmanité.  
A přibývá k tomu spousta dalších věcí, které vyplývají z pastoračních požadavků 
a potřeb děkanátu. 
 
Pastorační asistentku již několik let vykonává paní Lenka Pohlová. Jak si práci 
rozdělíte? 
Není to o tom, že bych přebírala nějaké věci od Lenky, ale s růstem pastoračních 
potřeb roste také nutnost naplnit tyto požadavky. Každá máme svůj okruh služby, která 
je pro každou věkovou kategorii lidí originální. Také je nutná spolupráce nás dvou.   
 
Proč jste se rozhodla vykonávat tuto práci, co se vám na ní líbí? 
Baví mě práce s lidmi – mluvit s nimi o Bohu, o vztazích mezi lidmi a Bohem, o vztazích 
mezi lidmi, … každý člověk je jiný, potřebuje trochu jiný přístup, takže i tohle mě 
motivuje a nenechává „usnout na vavřínech“, neustále se vzdělávat, připravovat…  
I papež František vyzývá laiky, aby se víc zapojovali do pastorace. Je to něco, co by 
mělo být součástí našeho duchovního života.  
 
Děkuji za rozhovor. 

Ptal se Antonín Klíč 
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VTÍPEK PRO ZASMÁNÍ 
 

Za rabínem přijde mladý Karpeles a ptá se: „Rabbi, mám se oženit?“ 
„A chceš se ženit?“ 
„No, nechci.“ 
„Tak se nežeň.“ 
„Ale tatík má pro mě lákavou partii.“ 
„Tak se ožeň.“ 
„Ale nemá dobrou pověst.“ 
„Tak se nežeň.“ 
„Ale je moc hezká.“ 
„Tak se ožeň.“ 
„Ale její rodina měla pletky s kriminálem.“ 
„Tak se nežeň.“ 
„Ale dají jí velké věno.“ 
„Tak se ožeň.“ 
„Když já, rabbi, nevím.“ 
„Tak víš co? Nech se pokřtít.“ 
„A proč, rabbi? Pomůže to?“ 
„No hlavně budeš chodit otravovat faráře, a ne mě.“ 
 
Přijde chlap do masny a pozdraví: „Čest práci!“  
Je na řadě.  
„Co si přejete?“ ptá se prodavač.  
„Kilo bůčku.“  
Prodavač mu jej podá a říká: „22 korun.“ 
On objednává dále: „Dvě kila hovězí zadní.“ 
Prodavač: „48 korun.“  
V tom se velice vehementně ozve zákazník, co nakupoval před ním: „Pane vedoucí, co 
to má znamenat? Já jsem platil za kilo bůčku 90 korun a za 2 kila hovězího skoro 500 
korun!“ 
Prodavač odpoví: „Jo pane, starý pozdrav – starý ceny!“ 
 
Přišel syn za otcem a zeptal se, zdali by teď, když je mu osmnáct, nemohl dostat auto. 
Otec se zamyslel a řekl:  
„Když budeš více číst Bibli a ostříháš si vlasy, tak je to možné.“ 
Syn tedy slíbil, ale druhý den přišel znova.  
„Tati, před chvílí jsem četl Bibli, a tam se píše, že Ježíš měl taky dlouhé vlasy.“ 
„Jo, a proto taky všude chodil pěšky.“ 
 
Chaim se ptá otce, co je to byznys.  
„To je, když něco máš a najdeš někoho, kdo to chce a koupí to od tebe?“ 
Otec chvilku přemýšlí a za chvíli odpovídá: „Chaime, ne tak úplně, když něco máš 
a prodáš to tomu, kdo to potřebuje, to ještě není byznys. Ale když prodáš to, co nemáš, 
někomu, kdo to vůbec nepotřebuje, tomu se říká byznys!“ 
 

Připravil Vašek 
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PŘÍBĚHY S PAMĚTÍ NÁRODA 
 

Jsou vzpomínky v našich životech, které si člověk zapamatuje. Nepříjemné zážitky 
bychom raději z paměti vymazali, přesto je potřeba si i tyto připomínat. Podařilo se 
zachytit vyprávění pamětníků z Boskovic a okolí na některé důležité, ale bohužel velmi 
bolestné události dějin 20. století. 
 

Nejtragičtější událost na konci války se stala v sobotu 5. května 1945, kdy si piloti 
sovětských letadel zřejmě spletli hlouček nakupujících obyvatel s ustupující 
německou armádou a shodili čtyři malé bomby kousek od náměstí. Tehdy 
na místě zemřelo sedm lidí, tři po převozu do nemocnice a několik dalších bylo 
zraněno.  
 

Marie Horáková *1930 
„Chtěla jsem proběhnout, jenže ženský, který byly ve kšeftě, byly zvědavý, co se děje, 
tak mě zase vrátily. Nic jsem neslyšela, jenom viděla, přede mnou asi dva metry mrtvá 
paní Součková, za mnou byl mrtvý pan Mifka a kousek dál pan Pokorný. Běžela jsem 
zpátky do obchodu a jedna prodavačka na mě křičí: „Ty vole, co to máš?“ A z tváře 
mně cákala krev, tak mně hodila ručník.“ 
 

Zdeněk Komárek *1929 †2022 
„Jedna střepina, ale bylo jich víc, těch střepin, tak prolétla oknem do místnosti, kde je 
teď hospoda u Červeného draka, a u ponku, kde jsem stával já, stál Vilém Kupsa a mu 
to uťalo hlavu.“ 
 

Eva Kocmanová *1938 
„Když jsme se nemohly se sestrou dočkat maminky, tak ona vylezla na okno, stála 
na něm a čekala, jestli už půjde. Dívala se, jestli už jde domů. A v tom taková strašná 
rána, to se všechno zatřáslo. My jsme měly nařízené, že jakmile uvidíme letadlo, tak si 
musíme vzít tepláky a utíkat do sklepa. Takže jsme popadly tepláky, utíkaly do sklepa 
a u dveří na dvůr a hned naproti byly dveře do sklepa zase další rána, a to všechno se 
jenom třáslo. Šly jsme do sklepa a už další nebyla. Až jsme potom vyšly, tak maminka 
přišla celá ustrašená, úplně vynervovaná, co se stalo.“ 
 

Alois Král (Lolin) *1927 †2017  
„To praštělo, padalo to kolem nás, my jsme byli doma, ale máti šla nakupovat 
do města. Otec, jako starý voják, hned nakázal lehnout si těsně za okno, kde je metr 
zdi. Potom povídá: běž se podívat po mamince. Tak jsem šel na to náměstí, 
přeskakoval jsem ty lidi a máti byla naštěstí u svých rodičů v domě pod kostelem, takže 
se jí nic nestalo.“ 
 

Marie Krajíčková *1935 
„Když jsem se vracela domů, tak ti lidi už na křižovatce nebyli, ale byly tam fleky krve, 
já to prostě vidím přesně, kde ty fleky krve byly, a na tom jednom místě, tam nebyl 
jenom flek, tam byl celý mozek.“ 

 
Z archivu Paměti národa vybral Ladislav Oujeský  
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INSPIROVALO NÁS 
 

ÚRYVKY z Poselství Svatého otce Františka k XXXVII. Světovému dni mládeže 2022 
a 2023 „Maria se vydala na cestu a spěchala.“ (Lk 1, 39) 
   Drazí mladí, téma SDM v Panamě bylo: „Jsem služebnice Páně: ať se mi stane podle 
tvého slova!“ (Lk 1,38). Po této události jsme se znovu vydali na cestu k novému cíli – 
Lisabonu 2023 – a nechali ve svých srdcích rozeznít naléhavou Boží výzvu, abychom 
se vydali na cestu. V roce 2020 jsme rozjímali nad Ježíšovým slovem: „Mládenče, 
pravím ti, vstaň!“ (Lk 7,14). Loni nás inspirovala postava svatého apoštola Pavla, jemuž 
vzkříšený Pán řekl: „Vstaň! Udělám z tebe svědka toho, co jsi viděl“ (srov. Sk 26,16). 
Na úseku, který nám zbývá, než dorazíme do Lisabonu, půjdeme společně s Pannou 
z Nazareta, která se hned po zvěstování „vydala na cestu a spěchala“ (Lk 1,39), aby 
pomohla své sestřenici Alžbětě. Společné sloveso tří zmíněných témat je vstát, výraz, 
který – je dobré si to zapamatovat – také nabývá významu „vzkřísit“, „probudit se 
k životu“. Maria se mohla po zvěstování soustředit na sebe, na obavy a úzkosti 
vyplývající z jejího nového stavu. Ne, namísto toho zcela důvěřuje Bohu.  
   Vstává a vychází na sluneční světlo, kde je život a pohyb. Přes šokující andělovo 
oznámení, které způsobilo „zemětřesení“ v jejích plánech, se mladá dívka nenechá 
ochromit, protože v ní je Ježíš, síla vzkříšení.  
   Vstane a vydá se na cestu, protože má jistotu, že Boží plány jsou ten nejlepší možný 
projekt pro její život. Zakusit přítomnost vzkříšeného Krista ve svém životě, potkat ho 
„živého“, je ta největší duchovní radost, výbuch světla, který nemůže ponechat nikoho 
„nehybným“.  
   Matka Páně je vzorem putujících mladých lidí, nikoli nehybných před zrcadlem, aby 
kontemplovali svůj vlastní obraz, nebo „polapených“ v sítích. Je zcela otevřená 
pro vnější svět.  
   Kam jinam by mohla teď, naplněná Bohem, spěchat, než k výšinám? Milost Ducha 
Svatého nestrpí pomalost. Mariin spěch je tedy starost „Maria se vydala na cestu 
a spěchala“ (Lk 1,39) 19 o službu, o radostné zvěstování, o pohotovou odpověď 
na milost Ducha Svatého.  
   Jak reaguji na potřeby, které vidím okolo sebe? Jednou někdo řekl Matce Tereze: 
„To, co děláte, je jen kapka vody v oceánu.“ A ona odpověděla: „Ale kdybych to 
neudělala, v oceánu by bylo o kapku méně.“ Tváří v tvář konkrétní a naléhavé potřebě 
je třeba jednat rychle.  
   Základní otázka naší existence je: Pro koho tu jsem? Spěch mladé ženy z Nazareta 
je typický pro ty, kteří obdrželi mimořádné dary od Pána a nemohou dělat nic jiného, 
než je sdílet a překypovat nesmírnou milostí, kterou zažili. Je to spěch toho, kdo 
dokáže postavit potřeby druhého nad své vlastní.  
   Maria je příkladem mladého člověka, který neztrácí čas hledáním pozornosti 
a souhlasu druhých – jak se to stává, když jsme závislí na „lajcích“ sociálních sítí – ale 
snaží se hledat ten nejopravdovější vztah, který vychází ze setkání, sdílení, lásky 
a služby. Maria od zvěstování, od okamžiku, kdy poprvé odešla navštívit svou 
sestřenici, nepřestává překračovat prostor a čas, aby navštívila své děti, které potřebují 
její starostlivou péči. Pokud je v našem putování přítomný Bůh, zavede nás přímo 
do srdce každého našeho bratra a sestry.  
   Správný spěch nás vždy pobízí vzhůru a k druhému. Naproti tomu existuje nesprávný 
spěch, například takový, který nás vede k tomu, že žijeme povrchně, všechno bereme 
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na lehkou váhu, bez závazků a pozornosti, aniž bychom se skutečně podíleli na tom, 
co děláme.  
   Může se to stát v mezilidských vztazích: v rodině, když nenasloucháme doopravdy 
druhým a nevěnujeme jim čas; v přátelství, když očekáváme, že nás přítel pobaví 
a vyhoví našim požadavkům, ale hned se mu vyhneme a jdeme za jiným, když vidíme, 
že má krizi a potřebuje nás. Také v citových vztazích, mezi snoubenci, málokteří mají 
trpělivost důkladně se poznat a porozumět si.  
   Když Maria konečně dorazí do domu Zachariáše a Alžběty, dojde k úžasnému 
setkání! Alžběta na sobě zakusila podivuhodný Boží zásah, který jí dal syna 
ve vysokém věku. Měla by všechny důvody, aby nejprve hovořila o sobě, není však 
plná sebe sama, ale je připravená přijmout mladou sestřenici a plod v jejím lůně. 
Jakmile slyší její pozdrav, naplní Alžbětu Duch Svatý. K těmto překvapením a vylití 
Ducha dochází, když prožíváme opravdovou pohostinnost, když do středu postavíme 
hosta, nikoli sebe.  
   Drazí mladí (přátelé), je načase znovu spěchat na konkrétní setkání, na skutečné 
přijetí těch, kteří jsou jiní než my, jak tomu bylo mezi mladou Marií a starší Alžbětou. 
Jen tak překonáme vzdálenosti – mezi generacemi, společenskými vrstvami, etnickými 
skupinami a skupinami či kategoriemi jakéhokoli druhu – a dokonce i války. 
Pro roztříštěné a rozdělené lidstvo jsou mladí lidé vždy nadějí nové jednoty. Ale pouze 
pokud mají paměť, pokud naslouchají tragédiím a snům starých lidí. „Není náhodou, že 
se válka vrátila do Evropy v době, kdy odchází generace, která ji zažila v minulém 
století.“ Je zapotřebí spojenectví mezi mladými a starými lidmi. 
   Ten největší dar, který Maria dává své staré příbuzné, je, že jí přináší Ježíše. 
Konkrétní pomoc je jistě také neocenitelná. Ale nic by nedokázalo naplnit Zachariášův 
dům tak velkou radostí a smysluplností jako přítomnost Ježíše v lůně Panny, která se 
stala svatostánkem živého Boha.  
   Mé poselství pro vás, mladí lidé, velké poselství, jehož nositelkou je církev, je Ježíš! 
Ano, on sám, jeho nekonečná láska ke každému z nás, jeho spása a nový život, který 
nám dal. A Maria je vzorem toho, jak tento nesmírný dar přijmout do svého života 
a sdělit jej druhým tím, že se staneme nositeli Krista, nositeli jeho soucitné lásky a jeho 
velkorysé služby trpícímu lidstvu.  
   Kéž Duch Svatý zažehne ve vašich srdcích touhu vstát a radost z toho, že všichni 
společně kráčíme v synodním stylu a opouštíme falešné hranice. Čas vstát je právě 
teď! Rychle vstaňme! A jako Maria nesme Ježíše v sobě, abychom ho sdělovali všem! 
V tomto překrásném období svého života jděte dál, neodkládejte, co ve vás může Duch 
vykonat! Ze srdce žehnám vašim snům a vašim krokům.  

 

Řím, svatý Jan v Lateránu 15. srpna 2022, o slavnosti Nanebevzetí Panny Marie 
FRANTIŠEK – papež 

 

Připravili Zuzana a Josef Křičkovi 
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